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W  środę  23  sierpnia  plac 
budowy  przy  ul.  Pił-

sudskiego  odwiedzili  Prezy-
dent  Miasta  Janusz  Stanko-
wiak  i  wiceprezydent  miasta 
Tadeusz  Błędzki.  Na  miejscu 
sprawdzili  stan  zaawansowa-
nia prac budowlanych i układ 
przestrzenny  budowanych 
mieszkań.

Po  budowie  oprowadzili  ich 
Andrzej Marciniak,  Inspektor 

Trwa budowa bloku
Prezydent Starogardu odwiedził plac budowy budynku wielomiesz-
kaniowego przy ul. Piłsudskiego. W trakcie realizacji jest ostatnia 
kondygnacja. Nowe mieszkania Towarzystwo Budownictwa Spo-
łecznego planuje oddać do użytku pod koniec maja 2024 roku. Prace 
postępują zgodnie z harmonogramem.

Miasto Starogard Gdański otrzymało 798 552, 88 zł z rzą-
dowego  programu  Mieszkania  Komunalne.  31  lipca 

symboliczny czek odebrał w Warszawie Zastępca Prezydenta 
Miasta ds. Społecznych Maciej Kalinowski. Środki te przezna-
czone zostaną na  remont pięciu pustostanów. W tym roku 
Starogard na budownictwo komunalne i społeczne pozyskał 
łącznie kwotę ok. 8 000 000 zł.

Kolejne środki 
na mieszkania

Dofinansowaną  z  budże-
tu  Gminy  Miejskiej  Sta-

rogard  Gdański  konstrukcję 
ustawiła    na  dachu  Staro-
gardzkiego  Centrum  Kultury 
firma KDP Invest. Sto pięć pa-
neli  fotowoltaicznych  o  łącz-
nej  mocy  ponad  czterdziestu 
trzech  kWp  będzie  pozyski-
wać  energię,  która  zasili  cały 
główny  budynek  SCK.  Głów-

Zastrzyk zielonej energii
Na  dachu  Starogardzkiego  Centrum  Kultury  stanęła  konstrukcja 
składająca  się  ze  stu  pięciu  paneli  słonecznych. Będą  one  zasilać 
budynek główny SCK. Dzięki temu zmniejszą się rachunki za prąd, 
a zaoszczędzone pieniądze ułatwią utrzymanie sprawnego funkcjo-
nowania instytucji.

nym  celem  inwestycji  jest 
uchronienie  się  przed  wzro-
stem  cen  energii  elektrycz-
nej.  Ogniwa  ustawiono  na 
osi  wschód-zachód.  Pozwoli 
to  najlepiej  wykorzystać  ich 
potencjał  w  ramach  nowych 
zasad rozliczania energii z fo-
towoltaiki obowiązujących od 
bieżącego roku.
—  SCK  do  końca  bieżące-

Nadzoru  Budowlanego,  Karol 
Wryk,  Kierownik  Robót  oraz 
Radosław  Gruchała,  Kierow-
nik Budowy. Towarzyszyli  im 
Tomasz  Czerwiński,  prezes 
TBS  Ziemi  Kociewskiej  oraz 
Kierownik  Działu  Inwestycji 
TBS Jarosław Kowalczyk.

Jak  wyjaśnił  Inwestor,  wy-
konawca  aktualnie  wznosi 
ostatnią,  trzecią  kondygna-
cję  budynku.  Doprowadził 
do  bloku  wszystkie  przyłą-
cza  wodno-kanalizacyjne 
i  elektryczne  oraz  wykonał 
prace ziemne.  
– Do końca września planu-
jemy zrobić poszycie dacho-
we. Dalej – elewację i stolar-
kę  okienną,  tak  aby  przed 
zimą zamknąć bryłę w stanie 
surowym.  Zimą  i  wczesną 
wiosną  będziemy  pracować 
nad  wykończeniem.  Szes-
naście  nowych  mieszkań 
komunalnych  planujemy 
oddać do użytku pod koniec 
maja 2024 roku – powiedział 
Jarosław Kowalczyk.

Na  budowę  trzykondygna-
cyjnego  bloku  mieszkal-
nego    przy  ul.  Piłsudskiego 
z szesnastoma mieszkania-
mi  komunalnymi  Miasto 
otrzymało  ponad  4  mln  zł 
dofinansowania  z  rządo-
wego  programu  wspierania 
budownictwa komunalnego 
i  socjalnego.  Kwota  ta  sta-
nowi blisko 85% całkowitej 
wartość  inwestycji,  która 
szacowana  jest  na  prawie  5 
mln zł.  

go  roku  jest  związane  umo-
wą  z  Energą  na  stawkach  na 
tym  samym  poziomie.  Aby 
uchronić  się przed zwiększe-
niem kosztów energii od no-
wego  roku  zaproponowałam 
zainwestować  w  instalację 
fotowoltaiczną.  Moim  zda-
niem to był najlepszy czas.  Ze 
względu na dość dużą i płaską 
powierzchnię oraz brak zacie-

nienia,  dach  naszego  głów-
nego budynku nadawał się do 
tego  idealnie   —  powiedziała 
Ewa Roma, dyrektor SCK.
Zielona energia zasilająca SCK 
to  znaczące  oszczędności  dla 

instytucji.  W  świetle  wciąż 
rosnących cen mediów utrzy-
manie dwóch budynków stało 
się  trudniejsze  niż  kiedykol-
wiek. Niemniej, Starogardzkie 
Centrum Kultury nie zamierza 

poprzestawać na tej inwesty-
cji  i  rozwijać  proekologiczne 
rozwiązania w nadchodzących 
latach.   
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Miastu  Starogard  rząd 
przyznał  dwie  prome-

sy  na  łączną  kwotę  prawie 
4,5 mln zł. Skorzystają z nich 
parafia  pw.  św.  Mateusza, 
której  przyznano  trzy  i  pół 
miliona złotych na renowację 
kościoła  i murów oraz para-
fia pw. św. Katarzyny, która 
otrzyma  dotację  w  kwocie 
niecałego  miliona  na  prace 
konserwatorskie w kościele.

Środki  udało  się  pozyskać 
dzięki  dobrej  współpracy 

Blisko 4,5 mln na ochronę zabytków
Prawie 4,5 mln zł dotacji otrzyma starogardzki samorząd na prace budowlano-konserwatorskie w kościołach św. Mateusza i św. Katarzyny. 
Odrestaurowane zostaną mury obronne okalające starogardzką Farę. Parafia znalazła się w gronie największych beneficjentów Programu 
„Polski Ład dla kultury” na Pomorzu.

władz  miasta  z  proboszcza-
mi obu parafii. Starogardzka 
Fara  znalazła  się  w  gronie 
największych  beneficjentów 
Programu  „Polski  Ład  dla 
kultury” na Pomorzu.

Miasto od wielu  lat zabiega-
ło  o  pozyskanie  środków  na 
renowację  murów  obron-
nych  okalających  Parafię 
i modernizację terenu wokół 
Kościoła.  Dzięki  obietnicy 
dofinansowania  projektu, 
odrestaurowany  zostanie 

najstarszy  zabytek  miasta.  
Zadanie będzie miało wpływ 
na  poprawę  bezpieczeństwa 
wiernych  uczęszczających 
na  nabożeństwa  i  w  sposób 
znaczący poprawi wizerunek 
miasta.

Planowany zakres prac obej-
mie  rewitalizację  elewacji 
kościoła,  odbudowę  murów 
obronnych  okalających  pa-
rafię  oraz  wykonanie  od-
wodnienia terenu wokół ko-
ścioła  i  murów  obronnych. 

W nowym roku szkolnym 
2023/2024  w  naszych 

szkołach  naukę  kontynu-
ować będzie ok. 250 uczniów 
z  Ukrainy.  Dzieci  dalej  uczyć 
się będą razem z dziećmi pol-
skimi, aby zapewnić im pełną 
asymilację  i  integracją  z  lo-
kalną  społecznością  –  mówi 
zastępca  prezydenta  ds.  spo-
łecznych Maciej Kalinowski.
Jak  zwykle,  okres  wakacyjny 
szkoły  i  przedszkola  wyko-
rzystały  na  przeprowadzenie 
podstawowych  prac  porząd-
kowych,  konserwatorskich 
oraz drobnych remontów.
– Prace remontowo-moderni-
zacyjne  najczęściej  dotyczyły 
wymiany instalacji elektrycz-
nej,  odświeżenia  i  wyma-
lowania  sal  dydaktycznych, 
korytarzy  szkolnych  i  klatek 
schodowych,  renowacji  lub 
wymiany podłóg, czy remontu 
łazienek– powiedział wicepre-
zydent Tadeusz Błędzki.
  W  sumie  starogardzkie  pla-
cówki  oświatowe  wydały  na 
remonty ok.  1,2 mln  zł. Naj-
większymi i najbardziej kosz-
townymi  inwestycjami  były 
remont  dachu  w  Miejskim 

Szkoły gotowe na powrót uczniów
4 września w 184 oddziałach starogardzkich szkół podstawowych naukę rozpocznie 4 083 
uczniów, z czego 549 w klasach pierwszych. Do miejskich przedszkoli pójdzie 1 126 malu-
chów, spośród których  ok. 519 postawi swoje pierwsze kroki w zerówkach. Do pracy wróci 
też 517 nauczycieli. Najważniejsze, że wszystkie placówki gotowe są na ich przyjęcie.

Przedszkolu  Nr  6  Modraczek 
oraz  organizacja  nowej  pra-
cowni  informatycznej  w  Pu-
blicznej  Szkole  Podstawowej 
Nr 6.  Koszt pierwszej to ponad 
113  tys.  zł.  Druga  kosztować 
będzie  140  tys.  zł.  Pracow-
nia  będzie  gotowa w połowie 
września. 
Sporo, bo ponad 90 tys. zł za-
inwestowało  Miejskie  Przed-
szkole  Nr  1  w  modernizację 
schodów  zewnętrznych,  ba-
lustrad i podestów przy trzech 
wejściach  do  szkoły  oraz 
wykonanie  i  montaż  bramy 
wjazdowej. Z kolei na położe-
nie  instalacji  przeciwwodnej 
ścian  fundamentowych  bu-

dynku  oraz  wymianę  podłóg 
Miejskie Przedszkole Nr 3 wy-
dało ponad 108 tys. zł.  
Modernizacja instalacji ciepłej 
i  zimnej  wody  oraz  remont 
dwóch  łazienek  kosztowa-
ły  Miejskie  Przedszkole  Nr  8 
„Bajeczka”  prawie  125  tys. 
zł.    Drobne  prace  remonto-
wo-malarskie  przeprowadzi-
ły też Przedszkola Nr 2, 4 i 10 
o wartości ponad 140 tys. zł.
–  Odnowiliśmy  parkiety 
w trzech salach dydaktycznych 
na  wysoki  połysk.  Od  czasu 
pandemii  nie  używamy  dy-
wanów, dlatego jakość podłóg 
w  salach  jest  bardzo  ważna. 
Odnowione podłogi zapewnia-

ją dzieciom komfort  i bezpie-
czeństwo – powiedziała dyrek-
tor MPP 4 Alicja Prokopów. 
Łącznie  na  poprawę  infra-
struktury miejskie przedszko-
la  w  Starogardzie  Gdańskim 
wydały prawie 600 tys. zł. 
Wśród  starogardzkich  szkół 
podstawowych  największe 
zmiany  nastąpiły  w  Publicz-
nej Szkole Podstawowej Nr 6. 

Pomijając  stworzenie  nowo-
czesnej  pracowni  informa-
tycznej,  z  której  uczniowie 
będą  korzystać  od  połowy 
września,  w  szkole  przepro-
wadzono  remont  wyjścia 
ewakuacyjnego,  wyremon-
towano  pokój  nauczycielski 
i gabinet pedagoga szkolnego. 
Wykonano konserwację pod-
łóg w holu  głównym  i  salach 
lekcyjnych.  Przeprowadzone 
prace  modernizacyjne  kosz-
towały ok. 90 tys. zł.  
Szkoła Podstawowa Nr 8 przy 
al. Jana Pawła II skupiła się na 
odświeżeniu  sal  lekcyjnych 
na II piętrze oraz montażu ro-
let w oknach. Koszt tych prac 
wyniósł ok. 115 tys. zł. 
Szkoła Podstawowa Nr 1 prze-
prowadziła gruntowny remont 

Wyłoniony  w  drodze  prze-
targu  wykonawca  wzmocni 
osłabione  zaprawy  wiążące 
zabytkowe cegły, oczyści ich 
powierzchnię  oraz  wzmocni 
i wypełni ubytki w licu cegla-
nym.    Wykona  tez  spoino-
wanie  lica  muru  i  odsalanie 
muru elewacji.
Zadanie  realizować  będzie 
Parafia  pw.  Św.  Mateusza 
wspólnie  z  Gminą  Miejską 
Starogard Gdański. Planowa-
ny  termin  zakończenia  prac 
to 2027 rok.  

pomieszczeń  Centrum  Usług 
Wspólnych.  Prace  o  wartości 
116 tys. zł polegały na wyma-
lowaniu  pomieszczeń,  ceko-
lowaniu  ścian,  postawieniu 
ścianki  działowej  i  monta-
żu  klimatyzacji.  Oprócz  tego 
w świetlicy i holu wymieniono 
tarkett za ponad 65 tys. zł. 
W pozostałych szkołach prace 
remontowe  polegały  głównie 
na  malowaniu  sal,  pomiesz-
czeń  socjalnych,  korytarzy, 
szatni,  świetlic  i  ławek  oraz 
konserwacji podłóg w klasach 
i na holach.
Łącznie  na  remonty  szkoły 
podstawowe  wydały  również 
blisko 600 tys. zł.  Większość 
tych prac wykonali zatrudnie-
ni w szkołach konserwatorzy.  
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W niecałe trzy lata Miasto 
zmieniło układ geome-

tryczny pięciu ulic: Kanałowej, 
Sobieskiego,  części  Owidz-
kiej,  Tczewskiej  oraz Hallera. 
W  ich  obszarze  pojawiły  się 
zatoki  autobusowe,  parkingi 
oraz wyspy kanalizujące ruch. 
Wydzielono  lewoskręty,  a  na 
skrzyżowaniu  ulic  Tczewskiej 
i Owidzkiej pojawiło się nowe 
rondo. Prace objęły  też prze-
budowę czterech mostów oraz 
infrastruktury  podziemnej 
w  tym  kanalizację  sanitarną, 
deszczową,  wodociągi  oraz 
sieć gazową.
Umowę na  realizację  tej  naj-
większej  inwestycji  drogowej 
w mieście w latach 2021-2023 
prezydent miasta Janusz Stan-
kowiak podpisał z wykonawcą 
– Przedsiębiorstwem Budowy 
Dróg    29  stycznia  2021  roku.  
W  lutym  2021  roku  Miasto 
przekazało  Wykonawcy  plac 
budowy. Zadanie zakończono 
w  lipcu 2023 roku. 
Prace rozpoczęły się w marcu 
2021  roku.  Podzielono  je  na 
trzy etapy.
Zakres  pierwszego  etapu 
obejmował  przebudowę  uli-

Nowa jakość ulic
Bezpieczeństwo,  komfort  i  estetyka  to  cele  osiągnięte  po  za-
kończeniu największej inwestycji drogowej w mieście ostatnich 
trzech lat. Starogard przebudował pięć ulic i cztery mosty w ob-
rębie Rynku i starych Młynów. Nowy wizerunek otrzymały uli-
ce Kanałowa, Sobieskiego oraz części ulic: Tczewskiej Owidzkiej 
i  Hallera.  Inwestycja  kosztowała  ponad  czternaście  milionów 
złotych, w tym ponad pól miliona złotych kosztowały prace wy-
konane przez PWiK STAR- WiK.

cy  Kanałowej  na  odcinku  od 
skrzyżowania  z  ulicą  Tczew-
ską do skrzyżowania z ul. Pod-
górną oraz część ulicy Tczew-
skiej  z  mostem  przez  rzekę 
Wierzyca.
Wraz  z  jego  zakończeniem 

na początku marca 2022 roku 
Wykonawca  rozpoczął  prace 
przy modernizacji części ulicy 
Tczewskiej  oraz  ulicy  Sobie-
skiego do skrzyżowania z ulicą 
Kościuszki.
Podczas  tych  prac  powstało 

rondo  na  skrzyżowaniu  ulic 
Tczewskiej  i  Owidzkiej  oraz 
parking na blisko 50 aut przy 
ul.  Sobieskiego.  Zmoderni-
zowane  ulice  wraz  z  rondem 
Miasto dopuściło do ruchu 28 
października 2022 roku.
Ostatni etap przebudowy objął 
ulicę Kanałową na odcinku od 
ulicy  Podgórnej  do  skrzyżo-
wania z ulicą Hallera oraz frag-
ment ulicy Hallera z mostem 
w  jej  ciągu  na  kanale  rzeki 
Wierzyca. Prace rozpoczęły się 
w  styczniu  2023  roku.  Wraz 

się  bezpieczniejsza  i  bardziej 
przyjemna,  ale  również  spa-
cer  nowymi  alejkami  wzdłuż 
kanału rzeki Wierzyca od teraz 
może sprawić wiele radości — 
powiedział  prezydent  miasta 
Janusz Stankowiak.
Koszt całej inwestycji wyniósł 
czternaście milionów złotych, 
w  tym  pół  miliona  złotych 
kosztowały  prace  wykonane 
przez  PWiK  STAR-Wik. Mia-
sto  otrzymało  dofinansowa-
nie  z  Rządowego  Programu 
Inwestycji Lokalnych w kwo-
cie ponad 2 mln zł.  

z  zakończeniem  tego  etapu 
w lipcu 2023 roku, wykonawca 
zakończył całe zadanie.
- W drugim tygodniu lipca br. 
wykonaliśmy  przegląd  tech-
niczny  wykonanych  prac. 
Obecnie trwają procedury od-
biorowe, ale już od poniedział-
ku 17  lipca mieszkańcy mogą 
korzystać  z  przebudowanej 
infrastruktury drogowej i cie-
szyć się jej wyrazistą estetyką 
i nową jakością - podsumował 
inwestycję  zastępca  Prezy-
denta  Miasta  ds.  Technicz-
no-Inwestycyjnych  Tadeusz 
Błędzki.
-  Jak  widać  Starogard  cały 

czas  pięknieje.  Dzięki  tej 
ważnej  dla  miasta  inwestycji 
duży  obszar  naszego  miasta 
skupiony wokół Rynku  i  sta-
rych  Młynów  przeszedł  po-
ważną  metamorfozę.  Nowe 
nawierzchnie  bitumiczne, 
chodniki,  bezpieczne  przej-
ścia dla pieszych, doświetlone 
wedle  najnowszych  standar-
dów  oraz  liczne  nasadzenia 
pięknej roślinności w każdym 
możliwym  miejscu  sprawiły, 
że  miasto  w  tej  części  oży-
ło  i  wypiękniało.  Myślę,  że 
mieszkańcy  się  ze mną  zgo-
dzą,  że  nie  tylko  jazda  zmo-
dernizowanymi  ulicami  stała 
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Dzięki  pozytywnie  roz-
patrzonemu  wnioskowi 

o  przyznanie  dofinansowa-
nia z RFRD, Miasto Starogard 
jeszcze w tym roku wyremon-
tuje ulicę Ściegiennego. Koszt 
modernizacji  oszacowało  na 
ok.  1,5  mln  zł.  Połowę  tych 
kosztów sfinansuje rząd.
—  Ta  wiadomość  powinna 
ucieszyć  wszystkich  miesz-
kańców  ulicy  Ściegiennego, 
którzy  długo  czekali  na  ten 
remont. Nie ustajemy w dzia-
łaniach,  których  celem  jest 
poprawa jakości ich życia. Cie-
szę się, że po raz kolejny nasze 
wysiłki i starania o dodatkowe 
środki  zakończyły  się  sukce-
sem.  Kolejna  ulica  otrzyma 
nowe  oblicze  i  tym  samym 
sprawi,  że mieszkańcom  bę-

Dofinansowanie 
na Ściegiennego
Jeszcze  w  tym  roku Miasto  wyremontuje 
ulicę Ściegiennego.  Jest  to możliwe dzięki 
pozyskanemu z Rządowego Funduszu Roz-
woju  Dróg  dofinansowaniu  w  kwocie  753 
tys. zł. To pięćdziesiąt procent wartości ca-
łego zadania.

nego  działalność  gospodarczą 
prowadzi  ok.  sto  trzydzieści 
podmiotów  gospodarczych, 
w tym na samej ul. Ściegien-
nego  jest  ich  aż  czterdzieści 
cztery. Remont drogi pozwoli 
na poprawę dojazdu do siedzib 
tych firm.
Ulica  stanowi  alternatywny 
dojazd do Kociewskiego Cen-
trum  Zdrowia  –  Szpitala  Św. 
Jana.  Remont  drogi  poprawi 
poziom  bezpieczeństwa  jej 
użytkowników,  umożliwiając 
bezpieczny i łatwiejszy dojazd 
nie tylko do szpitala ale rów-
nież  do  szkoły,  przedszkola, 
pracy,  przychodni,  centrum 
miasta  i  terenów  rekreacyj-
nych,  sąsiadujących  z  ulicą 
Ściegiennego.
W  ramach  inwestycji  wyko-

Odcinek, na  jakim położo-
no  płyty  to  ok.  460 mb. 

Koszt  prac  wyniósł  325  tys. 
zł. – Niedawno utwardziliśmy 
ok.  520-metrowy odcinek ul. 
Żurawiej.  Aktualnie  działa-
my na ul. Wicka Rogali, gdzie 
utwardzonych  zostanie  ok. 

Graniczna utwardzona
Zgodnie z uchwałą Rady Miasta, Starogard 
Gdański  przeznaczy w  tym  roku  łącznie  1 
mln  zł  na  utwardzenie  dróg  gruntowych 
płytami YOMB. Ostatnio utwardzona zosta-
ła ul. Graniczna.

Osiedlowa od nowa
4  sierpnia  Prezydent Miasta  Janusz  Stan-
kowiak  podpisał  umowę  z  wykonawcą  na 
przebudowę ul. Osiedlowej.  Koszt  realiza-
cji  tej  inwestycji  wyniesie  prawie  3,5 mln 
złotych.  Zadanie  dofinansowane  zosta-
ło  z  Rządowego  Funduszu  Rozwoju  Dróg, 
a termin jego realizacji to 330 dni od podpi-
sania umowy.  

Na  ul.  Kopicza  wykonano 
kanalizację  deszczową, 

podbudowę  zasadniczą  drogi, 
krawężniki,  chodniki  z  kost-
ki  betonowej  oraz  oświe-
tlenie  drogowe.  Powstał  też 
nowy parking z  12 miejscami 
parkingowymi  i  1  miejscem 
dla  pojazdów  osób  z  niepeł-
nosprawnościami.  Cała  na-
wierzchnia  wykonana  będzie 

Zyskają nowy blask
Inwestycje drogowe w Starogardzie Gdańskim trwają. Intensywne 
prace budowlane prowadzone są teraz na ul. Kopicza oraz ul. Cho-
pina. Ich łączny koszt wyniesie ponad 6 mln zł.

z kostki betonowej. Prace pro-
wadzone są na długości 300 m 
drogi. Ich zakończenie plano-
wane  jest na  30 października 
2023  r.  Koszt  robót  wynie-
sie  1 mln 850  tys.  zł,  z  czego 
50%  pokryje  dofinansowanie 
z  Rządowego  Funduszu  Roz-
woju  Dróg.  Wykonawcą  prac 
jest  firma  Strabag  sp.  z  o.o. 
z siedzibą w Pruszkowie.  

Do  30  listopada  2023  r.  po-
trwają roboty na ul. Chopina, 
gdzie  odcinkowo wykonywa-
na  jest  kanalizacja  deszczo-
wa,  podbudowy  drogi  wraz 
z nawierzchnią z kostki beto-
nowej,  krawężniki,  chodniki 
z  kostki  betonowej,  parkingi, 
a  także  oświetlenie  drogowe. 
Jest to I etap projektu pn. „Po-
prawa  dostępności  komuni-

kacyjnej”, w  ramach  którego 
zmodernizowane  zostaną  też 
ul. Chojnicka i 2 Pułku Szwo-
leżerów  Rokitniańskich.  Na 
ul.  Chopina  prace  trwają  te-
raz  na  długości  400 m drogi. 
Część  ulicy  o  długości  300 m 
wykonana  będzie  z  kostki 
betonowej, a część o długości 
270 m z mieszanki mineralno

-bitumicznej.  Dostępne  będą 
22  miejsca  parkingowe.  Pra-
ce kosztować będą 4 mln 300 
tys. zł. 88% tej kwoty pokryje 
dofinansowanie z Rządowego 
Funduszu Polski Ład.
Wykonawcą robót jest Przed-
siębiorstwo  Budowy  Dróg 
S.A. z siedzibą w Starogardzie 
Gdańskim.  

350  mb.  Do  realizacji  zapla-
nowanych mamy  jeszcze  ok. 
130 mb w ul. Wiosennej – po-
wiedział  naczelnik  Wydziału 
Techniczno-Inwestycyjne-
go  Urzędu  Miasta  Starogard 
Gdański Janusz Karczyński.  

dzie  się  żyło  lepiej — powie-
dział prezydent miasta Janusz 
Stankowiak.
Realizacja  tej  inwestycja  po-
zytywnie wpłynie na poprawę 
bezpieczeństwa  oraz  jakości 
życia  mieszkańców.  Ma  też 
zachęcić innych do osiedlania 
się  w  tym  obszarze,  zwłasz-
cza  że  znajdują  się  tu  tereny 
inwestycyjne – mieszkaniowe 
i usługowe, jak również liczne 
działki  budowlane  przezna-
czone  pod  zabudowę  miesz-
kaniową. Przy ulicy Ściegien-

nawca wyłoniony w przetargu 
wyremontuje  nawierzchnię 
jezdni,  zjazdy do posesji oraz 
chodniki  dla  pieszych.  Inwe-
stycja obejmie remont skrzy-
żowań  z  ulicami  Działkową, 
Piaskową,  Polną  i  Murarską 
oraz  remont wjazdu do Szpi-
tala  Św.  Jana.  Tereny  zielone 
wokół  ulicy  zostaną  obsianie 
trawą.
Miasto  planuje  wykonać  re-
mont  ul.  Ściegiennego  do 
końca tego roku.  
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Umowę  na  dofinansowa-
nie działań pomocowych 

z operatorami podpisał 20 lip-
ca zastępca prezydenta miasta 
Tadeusz Błędzki.
„Ku gwiazdom” – projekt za-
inicjowany  przez  Związek 
Harcerstwa Polskiego, chorą-
giew  Gdańska,  Hufiec  Staro-
gard Gdański. Skierowany do 
dzieci  i  młodzieży  zagrożo-
nych  ubóstwem  i  wyklucze-
niem społecznym, przeżywa-
jące  trudności  wychowawcze 
i społeczne. Są to w większości 
osoby  pochodzące  z  rodzin 
dysfunkcyjnych,  wymagają-
cych pracy nad zmianą postaw 
oraz  sposobu  zachowania. 
Mające  trudności w  zagospo-
darowaniu wolnego czasu, dla 
których  częstym  problemem 
jest negatywne oddziaływanie 
otoczenia  oraz  brak  wsparcia 
ze  strony  rodziców  czy  opie-
kunów.
Uczestnicy  projektu  będą 
mogli brać udział w zajęciach, 
które będą odbywały  się  dwa 
razy  w  tygodniu  w  Stanicy 
Hufca ZHP w Starogardzie. To 
tam młodzi ludzie będą mogli 
realizować  swoje  pasje  oraz 
dobrze  gospodarować  swoim 
wolnym  czasem.  Kwota  do-
tacji wyniosła 5 000 zł w roku 
2023 i 10 000 zł na rok 2024.
Fundacja  Rozwoju  Edukacji 
i  Społeczności  Lokalnych  „In 
Fortes”  otrzymała  wspar-

Łączy wspólny cel
„Ku gwiazdom, placówka wsparcia dzien-
nego w formie podwórkowej”, „Prowadze-
nie placówki wsparcia dziennego w formie 
specjalistycznej  i  opiekuńczej  w  ramach 
Społecznego  Centrum Wsparcia  Rodziny” 
oraz  „Wsparcie  dziecka  i  rodziny”  to  ty-
tuły  projektów,  które  otrzymały  wsparcie 
z miasta na swoje działania w bieżącym oraz 
przyszłym roku.

cie  na  prowadzenie  placówki 
dziennego wsparcia w ramach 
Społecznego Centrum Wspar-
cia  Rodziny.  Zadanie  skiero-
wane jest do dzieci i młodzie-
ży w wieku od 7 do 14 lat. Są 
to osoby o znacznie utrudnio-
nym starcie, niskich wynikach 
edukacyjnych,  dziedziczące 
negatywne  postawy  i  zacho-
wania.  Pomoc  znajdzie  grupa 
30  osób.  Podopieczni  otrzy-
mają wsparcie, które pomoże 
im  uwierzyć  we  własne  siły 
i  pomoże  kształtować  umie-
jętności społeczne. Kwota do-
tacji  na  bieżący  rok wyniosła 
30 600 zł oraz 57 600 zł na rok 
2024.
Natomiast  projekt  „Wspar-
cie  dziecka  i  rodziny”  ma 
na  celu  udzielenie  pomocy 
rodzinom  przeżywającym 
trudności  w  opiekowaniu  się 
i  wychowywaniu  dzieci.  Bę-
dzie  on  realizowany  poprzez 
takie  działania,  jak  diagnoza 
psychologiczna,  konsultacje 
rodzinne  oraz  indywidualne 
konsultacje  psychologiczne 
rozwijające kompetencje spo-
łeczne  dzieci  i  ich  rodziców 
oraz wsparcie w trudnych ży-
ciowych  sytuacjach.  Fundacja 
Dajemy  Dzieciom  Siłę,  która 
będzie  realizowała  te  zadanie 
otrzymała na ten cel 15 000 zł 
w roku 2023 oraz 25 000 zł na 
rok 2024.  

Nowe busy do przewozu dzieci 
z niepełnosprawnościami
W czerwcu dwa nowoczesne busy zastąpiły autobusy miejskie, które od stycznia tego roku 
dowoziły dzieci niepełnosprawne do szkoły w Starogardzie Gdańskim. 4 września dołączą 
do nich kolejne specjalistyczne pojazdy, gwarantując pasażerom bezpieczną i komfortową 
jazdę. Taki cel przyświecał prezydentowi od początku. Teraz Miasto będzie realizowało to 
zadanie samodzielnie w sposób profesjonalny, zapewniając usługę transportową na naj-
wyższym poziomie.

Od 4 września dzieci z nie-
pełnosprawnościami  do 

Ośrodka  Szkolno-Wycho-
wawczego  dowozić  będzie 
pięć zakupionych w  tym celu 
busów.  Pierwsze  dwa  na  uli-
ce  wyjechały  już  1  czerwca 
zastępując  dotychczasowe 
autobusy  miejskie,  które  od 
stycznia tego roku świadczyły 
tę usługę. Od 4 września dzieci 
dowozić będą kolejne specjali-
styczne pojazdy, w tym jeden 
zakupiony  z wykorzystaniem 
dotacji  ze  środków  PFRON. 
Tym  samym  od  4  września 

w  Starogardzie  Gdańskim 
zacznie  obowiązywać  nowy 
system odbierania i przewozu 
dzieci  niepełnosprawnych  do 
szkoły.
–  Cieszę  się,  że  nasze  plany 
i starania, aby poprawić jakość 
świadczonych  w  tym  zakre-
sie usług i nie powiększać ich 
kosztów,  się urzeczywistniły. 
Udało  się  zakupić nowe busy 
w  pełni  dostosowane  do  po-
trzeb  osób  z  niepełnospraw-
nościami.  Dzieci  będą  miały 
zapewniony  pełny  komfort 
jazdy,  a  rodzice  większe  po- czucie  bezpieczeństwa.  Na-

szym  strategicznym  celem 
było  usamodzielnienie  się 
w  tym  zakresie.  Działania 
podjąłem w ubiegłym roku, na 
długo przed nagonką medial-
ną  jednego z mediów. Cieszę 
się,  że  mimo  różnych  trud-
ności,  udało  się  ten  cel  osią-
gnąć. Od września przewozem 
dzieci w stu procentach zajmie 
się Miasto. Zrobiliśmy co było 
w naszej mocy, aby uporząd-
kować  system,  podnieść  ja-
kość usługi, a jednocześnie za-

dbać o publiczne finanse z ko-
rzyścią dla Gminy. Wierze, że 
zarówno  dzieci,  jak  i  rodzice 
będą  zadowoleni  i  usatysfak-
cjonowani – powiedział prezy-
dent Janusz Stankowiak.

Nowe busy  spełniają wszyst-
kie  wymagane  standardy,  są 
dostosowane do potrzeb osób 
z  niepełnosprawnościami, 
wygodne, komfortowe  i bez-
pieczne.  Posiadają  też  spe-
cjalne mocowania dla wózków 
inwalidzkich.  
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5 sierpnia  działkowcy  z  Ro-
dzinnych  Ogrodów  Dział-

kowych  „Polpharma”  oraz 
„Malwa  I”  świętowali  Dzień 
Działkowca.  Właściciele 
ogródków w ROD „Malwa  I” 
mieli jeszcze jeden powód do 
zabawy.  Obchodzili  45-lecie 
swoich  działek.  Oba  ogrody 
odwiedzili  Prezydent  Mia-
sta  Starogard Gdański  Janusz 
Stankowiak  oraz  Zastępca 
Prezydenta  Miasta  ds.  Spo-
łecznych  Maciej  Kalinowski. 

Działkowcy świętowali
W  sierpniu  świętowali  działkowcy  starogardzkich  Rodzinnych 
Ogrodów Działkowych. Ich jubileusze były doskonałą okazją do od-
znaczeń i wyróżnień. Przy okazji nie brakowało dobrej zabawy. 

Środki  pozyskano  w  ra-
mach programu Marszalka 

Województwa  Pomorskie-
go  „Pomorskie  Rady  Senio-
rów  2023”,  po  uwzględnie-
niu  wniosku  Gminnej  Rady 
Seniorów  przy  Prezydencie 
Miasta.  Obecnie  trwają  usta-
lenia  dotyczące  lokalizacji 
ławeczek  oraz  ich  wyglądu. 
Ławeczki z pewnością pomogą 
seniorom  aktywnie  spędzać 
czas i będą ich do tego jeszcze 
bardziej  zachęcać.  Mają  dać 
osobom  starszym  możliwość 
chwilowego  wypoczynku 
podczas  spacerów,  na  przy-
kład  do  sklepu,  lekarza,  czy 
w drodze do najbliższych  lub 
przyjaciół.  

Przystań dla seniorów
Z myślą  o  najstarszych mieszkańcach  Starogardu,  na  przełomie 
października i listopada 2023 r. w naszym mieście pojawi się 7 no-
wych  ławeczek.  Całkowity  koszt  realizacji  zadania  wyniesie  ok. 
20 000 zł, z czego 9 975 zł pokryją środki, które Miasto pozyskało 
z Urzędu Marszałkowskiego Województwa Pomorskiego.

Do  konkursu  wpłynęło 
21  zgłoszeń  i  to  na  ich 

podstawie  komisja  kon-
kursowa,  przeprowadziła 
wizytację  zgłoszonych  do 
konkursu  balkonów,  tara-
sów i ogrodów. W kategorii 
najpiękniejsza  działka  ROD 
nagrody  zdobyli:  miejsce 
pierwsze Krzysztof Podolski 
i  Mieczysław  Skonieczny, 
drugie  zajęła  Dorota  Mo-

Zielony Starogard 2023
Poznaliśmy  też  laureatów  konkursu  „Zielony  Starogard  2023”, 
którego  organizatorem  jak  co  roku  był  prezydent miasta  Janusz 
Stankowiak oraz Kolegium Prezesów Rodzinnych Ogrodów Dział-
kowych w Starogardzie Gdańskim.

Najlepsze  życzenia  złożył  ju-
bilatom  także  prezes  Kole-
gium  Prezesów  Rodzinnych 
Ogrodów Działkowych w Sta-
rogardzie Gdańskim, a jedno-
cześnie  prezes  zarządu  ROD 
„Neptun” Bogdan Grzela. Za-
równo działkowcy ROD „Mal-
wa I”, jak i ROD „Polpharma” 
bawili  się  znakomicie.  Było 
pyszne  jedzenie,  muzyka, 
a  dla  najmłodszych  zabawy 
i animacje.
Z  kolei  12  sierpnia  60-lecie 
działalności  obchodził  Ro-
dzinny  Ogród  Działkowy 

waną  działkę  ogrodu  Skar-
pa. III miejsce zajęli ex aequo 
Aleksandra  i  Jan  Kurkowscy 
oraz  Artur  Cybula,  II miejsce 
przypadło państwu Wiesławie 
i  Edwardowi  Downar,  nato-
miast I miejsce pani Elżbiecie 
Kawskiej. Zarząd ROD Skarpa 
uhonorował  również  najak-
tywniejszych  działkowców 
odznakami za zasługi dla ROD. 
Brązowe  Odznaki  zasłużo-
nych  działkowców  otrzymali: 
Mieczysław  Białka,  Wiesław 
Sobiecki,  Bronisław  Gendoła, 
Elzbieta  Miszewska,  Urszula 
Brożek,  Agnieszka  Jabłonka, 
Jan Kurkowski, Tadeusz Woj-
taś.
Swoje  60-lecie  obchodzi-
li  także  działkowcy  z  ROD 
„Neptun”.  Podczas  okolicz-
nościowego  spotkania,  które 
odbyło się 19 sierpnia pozna-
no m.in.  laureatów konkursu 
„Zielony  Starogard  2023”. 
Było radośnie  i  rodzinnie, dla 
najmłodszych  przygotowa-
no  animacje  oraz  konkursy 
z  nagrodami.  Wręczono  na-
grody,  wyróżnienia  i  medale 
dla  zasłużonych  działkow-
ców.  Na  pamiątkę  jubileuszu 
zasadzono  również  topolę. 
Wspólnie z pasjonatami ziele-
ni  świętował  zastępca  prezy-
denta miasta Tadeusz Błędzki, 
który  otrzymał  z  rąk  prezesa 
ROD  w  Starogardzie  Gdań-
skim  Bogdana  Grzeli  medal 
za  zasługi  dla  starogardzkich 
ogrodów.  Na  uroczystości 
obecny był również kierownik 
działu  organizacyjno-praw-
nego  okręgu  pomorskiego 
PZD Andrzej Mania.  

„Skarpa”.  Zgromadzonych 
działkowców  powitali  prezes 
ogródków  Artur  Cybula  oraz 
prezes  Kolegium  Prezesów 
ROD  w  Starogardzie  Bogdan 
Grzela.  Wspólnie  z  dział-
kowcami  świętowali  rów-
nież prezydent miasta  Janusz 
Stankowiak,  przewodnicząca 
Rady Miasta Anna Benert oraz 
zastępcy  prezydenta  Maciej 
Kalinowski  i  Tadeusz  Błędz-
ki.  Wręczono  wyróżnienia 
i  upominki  w  wewnętrznym 
plebiscycie  działkowców  na 
najpiękniej  zagospodaro-

sińska, a trzecie Mieczysław 
Kaczmarek.
W  kategorii  najpiękniejszy 
przydomowy ogród zwycię-
żyły Ewa Sulewska i Graży-
na Freitag.

Nagrodę  za  najpiękniejszy 
balkon  otrzymał  Andrzej 
Romanowski.  Pozostali 
uczestnicy  otrzymali  wy-
różnienia.  
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Chcesz  dowiedzieć  się  więcej 
o mieście Starogard Gdański lub 

o Kociewiu?
Obsługa sklepu Art udziela informa-
cji  zarówno  turystom,  jak  i miesz-
kańcom  o  regionie,  o  atrakcjach 
oraz możliwościach spędzania czasu 
wolnego  w  Starogardzie  Gdańskim 
i  okolicy.  Wskazuje  obiekty  tury-
styczne  warte  odwiedzenia,  pole-
cane  lokale  gastronomiczne,  czy 
obiekty hotelarskie.
Sklep Art. czynny jest od poniedział-
ku  do  piątku  w  godz.  8:00  –  16:00 
oraz w soboty w godz. 10:00 – 14:00.
Muzeum  Ziemi  Kociewskiej  swoją 
działalnością merytoryczną obejmu-
je terytorium trzech powiatów: sta-
rogardzkiego,  świeckiego  i  tczew-

Wszystko o regionie
W Starogardzie Gdańskim w budynku Muzeum Zie-
mi Kociewskiej przy ul. Bocznej 2 oprócz działalności 
muzealnej prowadzony jest sklep Art. Zakupić w nim 
można wiele publikacji o tematyce kociewskiej, cały 
szereg  kociewskich  pamiątek,  breloki,  magnesy, 
a także oryginalne rękodzieła, czy srebrną biżuterię 
z bursztynem.

Przemarsz  wyruszył  sprzed  Zło-
tej  Bramy,  po  czym  przeszedł 

przez Bramę Zieloną na Ołowiankę. 
Dziarsko poprowadziła go Harcerska 
Orkiestra Dęta z Tczewa. Po prezen-
tacji dorobku kulturalnego na scenie 
przenieść można było się do Nadbał-
tyckiego Centrum Kultury, gdzie na 
wystawie pn. „Kociewie Art” swoje 
prace  zaprezentowały:  Karolina  Le-
wszy,  Barbara  Motyl-Tecław  oraz 
Edyta Lichy.
Dyrektor  Muzeum  Ziemi  Kociew-
skiej  Mariusz  Brodnicki  wygłosił 
wykład  poświęcony  Bartłomiejowi 
Keckermannowi.  

Kociewiacy dumnie 
przeszli ulicami Gdańska
Coroczne Święto Kociewia rozpoczyna zawsze barw-
ny  Kociewski  Korowód.  Okazję  pokazania  przyna-
leżności do regionu mieliśmy w tym roku 4 sierpnia. 
Stolicę  regionu  reprezentowali  Prezydent  Miasta 
Starogard Gdański Janusz Stankowiak, jego Zastęp-
ca ds. Społecznych Maciej Kalinowski oraz Kurkowe 
Bractwo Strzeleckie i Kapela Kociewska Fefernuski.

skiego.  Zabytki  i  pamiątki  prezen-
towane  są  na  wystawach  stałych 
o  charakterze  historycznym,  etno-
graficznym i archeologicznym, zlo-
kalizowanych w Basztach: Narożnej 
i Gdańskiej oraz oddanym do użytku 
w  2001  roku  budynku  administra-
cyjnym  Muzeum.  W  tym  budynku 
oraz w Ratuszu Miejskim (ul. Rynek 
1) prezentowane są również wysta-
wy czasowe.
Zapraszamy  do  zapoznania  się 
z ofertą wydawniczą Muzeum Ziemi 
Kociewskiej oraz szerokim wyborem 
pamiątek.  Misją  jest  rozpowszech-
nianie wiedzy na temat historii na-
szego  pięknego  miasta  –  Starogard 
Gdański.  

Tegoroczne  Pomorskie  Dni  Kon-
trabasowe odbędą się w naszym 

mieście  oraz  w  Gdańsku  w  dniach 
23  –  24  listopada.  Ich  głównymi 
atrakcjami  będą  VIII  Ogólnopolski 
Konkurs  Kontrabasowy  Szkół  Mu-
zycznych  I  i  II  stopnia  „Gradus  ad 
Parnassum”, wystawa kontrabasów 
i  akcesoriów  kontrabasowcyh.  Oba 
te  punkty  programu  zrealizowa-
ne  zostaną w  siedzibie  Państwowej 
Szkoły Muzycznej I stopnia im. Wi-
tolda Lutosławskiego w Starogardzie 
Gdańskim.  W  sali  „Sokół”  wystąpi 
gwiazda festiwalu – Adam Ben Ezra. 
W Akademii Muzycznej w Gdańsku 
zorganizowane  zostaną  warsztaty 
kontrabasowe. Tam także koncert da 
Adam Ben Ezra.  

VIII Pomorskie Dni Kontrabasowe  
z dofinansowaniem
Wydarzenie to interdyscyplinarna impreza kulturalno-edukacyjna, która odbywa 
się cyklicznie co dwa lata od 2008 r. Jej organizatorem jest Stowarzyszenie Kul-
tury Kociewia oraz Państwowa Szkoła Muzyczna. Tegoroczna edycja Pomorskich 
Dni Kontrabasowych będzie już ósmą. Miasto Starogard Gdański dofinansowało 
jej organizację kwotą 3 000 zł w ramach inicjatywy lokalnej.

photo-by-Jaro-Novák
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Zebraliśmy się już w piątek. Około 
140 osób pojechało do Muzeum 

PRL-u Pana Pawła Peki w Zblewie. To 
była naprawdę wyjątkowa wyciecz-
ka – powiedział Wojciech Grochocki 
z Klubu Motocykli Dawnych.
–  Tak  jak  zazwyczaj,  podczas  Zlotu 
Weteranów Szos obejrzeć mogliśmy 
przekrój  pojazdów  od  lat  20-tych, 
30-tych,  po  lata  80-te. Wyjątkowe 
motocykle,  samochody,  pojazdy 
wojskowe,  specjalistyczne  oraz  na-
prawdę  niespotykane  perełki.  Te-
goroczna  frekwencja  uczestników 
przeszła  nasze  najśmielsze  oczeki-
wania  –  mówił  Waldemar  Kozicz-

Motoryzacyjne perły sprzed lat
Około 430 pojazdów, przejazd do Muzeum PRL-u w Zblewie, atrakcje dla dzieci 
w tym maskotka miejska Gwiazdek oraz brawurowe koncerty zespołów LemOn 
i De Mono. Za nami „XIII Zlot Weteranów Szos. Historia na Kołach”, którego or-
ganizatorami były Starogardzkie Centrum Kultury i Klub Motocykli Dawnych.

Ma 30 zabytkowych pojazdów, a dla 
nas wybrał  swoją  perełkę,  na  którą 
załadował przeróżne pamiątki. Pod-
czas  całego wydarzenia  starogardz-
kie  Stado  Ogierów  tętniło  życiem. 
To wyjątkowe miejsce, gdzie od razu 
po  przekroczeniu  bramy wjazdowej 
czuje się niepowtarzalną atmosferę. 
Od początku organizacji „Zlotu We-
teranów  Szos.  Historii  na  kołach” 
przyświecała  nam  idea,  by  była  to 
impreza  rodzinna,  piknikowa,  żeby 
można było podczas niej zapomnieć 
o wszystkich problemach i po prostu 
się wyluzować. Myślę, że osiągnęli-
śmy ten cel. Każdy mógł znaleźć coś 
dla  siebie.  Dzieci  korzystały  z  wie-
lu  atrakcji  przygotowanych  z  my-
ślą  o  nich.  Wieczorem  wystąpiły 
świetne  zespoły.  Zarówno  LemOn, 

jak i De Mono dały znakomite kon-
certy.  Brawurowo  zaprezentował 
się też lokalny zespół Będzie Padać. 
Korzystając z okazji, bardzo dzięku-
ję  za  wsparcie  naszym  sponsorom. 
Podziękowania także dla wspaniałej 
publiczności, która mimo kapryśnej 
pogody licznie odwiedzała naszą im-
prezę. To wszystko nie udałoby się, 
gdyby  nie wyjątkowi  ludzie.  Po  raz 
kolejny  okazało  się,  że  połączenie 
sił Starogardzkiego Centrum Kultu-
ry  i  Klubu Motocykli Dawnych daje 
świetne  rezultaty.  Emocje  jeszcze 
nie  opadły,  a  w  naszych  głowach 
rodzą się pomysły na XIV Zlot We-
teranów  Szos,  na  który  już  dzisiaj 
serdecznie zapraszam – powiedziała 
dyrektor  Starogardzkiego  Centrum 
Kultury Ewa Roman.  

kowski z Klubu Motocykli Dawnych.
Tytuły Miss i Mistera XIII Zlotu We-
teranów  Szos  zdobyli  pani  Beata 
i  pan  Tomasz  z Węgorzewa,  którzy 
przyjechali  samochodem  Dodge 
z 1967 r. Motocyklem Zlotu wybra-
no  NSU  Kettenkrad  z  1941  r.  nale-
żący  do  pana  Dariusza  z  Gdańska. 
Militarnym  pojazdem  Zlotu  zostało 
auto ciężarowe Kraz, którego właści-
cielem  jest pan Piotr  z Wąglikowic. 
Tytuł samochodu Zlotu otrzymał MG 
TF z 1953 r., własność pana Henryka 
z  Przodkowa.  Pojazdem  specjali-
stycznym Zlotu wybrano traktor Ur-
sus C-328 z 1965 r. należący do pana 
Pawła  ze  Starogardu.  Pechowcem 

Zlotu był pan Sebastian z Wejhero-
wa,  który  przyjechał  do  nas  swoim 
Volvo z 1966 r.
–  Bardzo  nam  się  podobało.  Świet-
nie  się  grało.  Super  energia,  super 
publiczność.  Mam  nadzieję,  że  nie 
jest to nasz ostatni koncert w Staro-
gardzie Gdańskim. Pozdrawiam Was 
wszystkich. Do zobaczenia – po zej-
ściu ze sceny tak pożegnał się z nami 
wokalista grupy LemOn Igor Herbut.
–  Na  tej  imprezie  jesteśmy  po  raz 
pierwszy, ale to miasto jest nam już 
dobrze znane. Cieszymy się, że mo-
żemy  grać  dla  tak  wyjątkowej  pu-
bliczności.  Jest  chłodno,  ale  mamy 
mnóstwo  energii,  która  mam  na-

dzieję  rozgrzeje  wszystkich  –  tuż 
przed  koncertem  mówił  wokalista 
zespołu De Mono Andrzej Krzywy.
–  Chociaż  tegoroczny  Zlot Wetera-
nów Szos był już trzynastym, to wca-
le nie był pechowy. W pewnym sen-
sie był nawet przełomowy. Pierwszy 
raz  stwierdziliśmy, że zaczyna bra-
kować  nam  miejsca,  zarówno  dla 
zabytkowych pojazdów, jak i na polu 
namiotowym,  a  teren  jest  przecież 
naprawdę duży. Podczas wydarzenia 
zaprezentowanych  zostało  ok.  430 
weteranów  szos.  Najdłuższą  trasę, 
800 km, pokonał Chevrolet z 1950 r., 
którym ze Sztokholmu przyjechał do 
nas  Michael.  To  wyjątkowa  postać. 
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Z samego meczu pamiętam nie-
wiele. Nigdy  nie miałem  głowy 

do detali. Doskonale jednak pamię-
tam  atmosferę  tamtego  czasu.  To 
piękne młodzieńcze lata. Dzięki tre-
nerowi Jankowskiemu stworzyliśmy 
naprawdę zgraną drużynę – powie-

Minęło 40 lat od największego sukcesu

Już po raz jedenasty młodzi adepci 
piłki nożnej z sześciu państw eu-

ropejskich  wzięli  udział  w Między-
narodowym  Turnieju  Piłki  Nożnej 
Deyna Cup Junior 2023 organizowa-
nym przez Klub Sportowy Beniami-

Deyna Cup Junior 
Na stadionie  im. Kazimierza Deyny obyła się kolej-
na  edycja   międzynarodowego  turnieju  Deyna  Cup 
Junior 2023.  W kategorii dziewięciolatków pierwsze 
miejsce  zajęłą  drużyna  Borussii  Mönchengladbach, 
a wśród dziesięciolatków najlepsi okazali się piłkarze 
z Lecha Poznań. 

goriach wiekowych U-9 i U-10. Naj-
lepsi okazali się zawodnicy niemiec-
kiej  drużyny  Borussii Mönchengla-
dbach  i  Lecha  Poznań.  Ostatecznie 
w kategorii U-9 drugie miejsce  za-
jęła  Jagiellonia  Białystok,  a  trzecie 

W pierwszej turze dzieci i mło-
dzież  rywalizowały  ze  sobą 

Memoriał Andrzeja Grubby
XXVII Międzynarodowy Turniej Tenisa Stołowego im. 
Andrzeja Grubby z ASIST – 18. Memoriał był kolejną 
okazją  do  uczczenia  pamięci wybitnego  sportowca, 
olimpijczyka, wielokrotnego reprezentanta oraz mi-
strza Polski w tenisie stołowym. 

w 12 kategoriach wiekowych. Zma-
gania  dorosłych  zostały  rozegrane 

w  3  kategoriach:  senior  (kobiety 
i mężczyźni), weteran (mężczyźni), 
amator (kobiety i mężczyźni). Na li-
ście startowej pojawili się zawodnicy 
m.in.  z Chełmna, Elbląga, Olsztyna 
i  Torunia.  Turniej  swoją  obecnością 
zaszczyciła  pani  Ludomira  Gru-
bba  –  mama  wybitnego  tenisisty 
Andrzeja  Grubby  oraz  brat  „Cza-
rodzieja  Rakietki”  –  Jerzy  Grubba.  
Sponsorem  tytularnym  tegorocznej 
edycji turnieju była firma ASIST.  

dział  Andrzej  Ćwikliński,  który  po 
30  latach  mieszkania  w  Kanadzie, 
2,5 roku temu wrócił do rodzinnego 
miasta.
W  ramach  spotkania  z  legendarną 
drużyną złożono kwiaty pod  tablicą 
upamiętniającą  najwybitniejszego 

piłkarza  ze  Starogardu  Kazimierza 
Deynę. 
W  restauracji  Ogródek  Prezydent 
Miasta  wręczył  trenerowi  i  piłka-
rzom wyjątkowe upominki.  

Z okazji jubileuszu 40-lecia tego sukcesu z wicemistrzami Polski juniorów 1983 
oraz trenerem Kazimierzem Jankowskim 5 sierpnia spotkali się Prezydent Miasta 
Starogard Gdański Janusz Stankowiak, jego Zastępca ds. Społecznych Maciej Ka-
linowski, wiceprzewodniczący Rady Miasta Marek Jankowski oraz radny Jarosław 
Janaszek.

nek 03. Do stolicy Kociewia przyje-
chali młodzi piłkarze z Ukrainy, Li-
twy, Gruzji  i Niemiec. Zawodników 
z  Polski  reprezentowały  drużyny: 
Legia  Warszawa,  Jagiellonia  Biały-
stok,  Lech  Poznań,  AP  Namysłów, 
GOL  Brodnica,  Kotwica  Kołobrzeg, 
Błękitni Wejherowo, Olimpia Elbląg, 
Sparta Sycewice oraz KS Beniaminek 
03. 
Zawodnicy walczyli  w  dwóch  kate-

FC Vyshhorod  z Ukrainy. W grupie 
starszych  piłkarzy  drugie  miejsce 
zajęła  Borussiia  Mönchengladbach, 
a trzecie Legia Warszawa.
Turniej  zorganizowany  był  przy 
współudziale środków Gminy Miej-
skiej Starogard Gdańskim. Główny-
mi sponsorami turnieju były Energa 
S.A. i ZF POLPHARMA S.A.
Patronat Honorowy objęło Minister-
stwo Sportu i Turystyki.  
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Z okazji 40. rocznicy zdobycia przez 
drużynę Wierzycy Starogard Gdań-
ski wicemistrzostwa Polski juniorów 
w piłce nożnej miał Pan okazję spo-
tkać się z  zawodnikami i  władzami 
miasta. Jakie emocje towarzyszyły 
Wam tego dnia? 
Wszyscy byli zadowoleni z tego spo-
tkania. Ucieszyli się, że znów po dłu-
gim  czasie  mogliśmy  się  zobaczyć. 
Tym bardziej, że spotkali się z nami 
też  prezydent  Janusz  Stankowiak 
i  wiceprezydent  Maciej  Kalinowski. 
Bardzo  się  cieszę,  że  władze miasta 
o nas pamiętały. 

Kiedy zdobyliście tytuł wicemi-
strzów Polski juniorów zawodnicy 
byli bardzo młodzi. Mocno się zmie-
nili? Dowiedział się Pan co u nich te-
raz słychać? Jak ułożyło im się życie? 
My tak naprawdę cały czas jesteśmy 
w  kontakcie.  Głównie  mój  syn  – 
Adam. Grał razem z nimi. Są kolega-
mi. Mają stały kontakt telefoniczny. 
Często  rozmawiają.  Syn  przekazuje 
mi  co  u nich  słychać,  a  im opowia-
da co u mnie. Wiem na przykład kto 
zmienił pracę, kto się przeprowadził 
itp. 

Cofnijmy się o 40 lat. Jak wyglądały 
klubowe mistrzostwa Polski junio-
rów w piłce nożnej z 1983 r.? 
Rozgrywki  mistrzostw  Polski  były 
bardzo  wymagające.  Najpierw  nasz 
zespół  jako pierwszy w historii  Sta-
rogardu  Gdańskiego  zdobył  mi-
strzostwo  Gdańskiej  Ligi  Juniorów. 
To  1. miejsce  od  razu  kierowało nas 
do  rozgrywek  centralnych, do walki 
o ćwierćfinał. W spotkaniach w gru-
pie ćwierćfinałowej nasz zespół uzy-
skał następujące wyniki: W Bydgosz-
czy wygraliśmy  1:0  z  faworyzowaną 
Zawiszą.  Później  w  Starogardzie 
wygraliśmy z Darzborem Szczecinek 
4:0. W Toruniu zremisowaliśmy 0:0 
z  Pomorzaninem,  który  wyjątkowo 
nam nie leżał. W rewanżach: z Zawi-
szą Bydgoszcz wygraliśmy u nas 2:0, 
w  Szczecinku  z  Darzborem  wygra-
liśmy  5:0  i  z  Pomorzaninem  Toruń 
u  nas  ponownie  remis,  tym  razem 
1:1.  W  grupie  ćwierćfinałowej  nasz 
zespół  zajął  1. miejsce  zyskując w  6 
spotkaniach  10  punktów,  tracąc  2, 
przy bilansie bramkowym 12:1. Tym 
samym  awansowaliśmy  do  grupy 
półfinałowej.  Wyeliminowaliśmy 

Byliśmy tak blisko 
mistrzostwa Polski
Rozmowa  z  Kazimierzem  Jankowskim,  trenerem 
Wierzycy Starogard Gdański. 

przewidywanego  zwycięzcę  turnieju 
zespół Zawiszy Bydgoszcz, w którym 
grało 4 reprezentantów Polski junio-
rów.  W  grupie  półfinałowej,  która 
rozgrywała  mecze  w  Starogardzie 
Gdańskim, trafiliśmy na renomowa-
ne  zespoły  Ruchu  Chorzów,  Śląska 
Wrocław i Lecha Poznań. Do półfina-
łowych spotkań zespół nasz przygo-
towywał się na zgrupowaniu w Czar-
nej Wodzie, trenując 2 razy dziennie. 
Rozegrał  też  spotkanie  kontrolne 
z II-ligową Bronią Radom, z seniora-
mi, wygrywając po bardzo dobrej grze 
1:0. Po tym spotkaniu zespół jeszcze 
bardziej  uwierzył  w  siebie.  Zawod-
nicy wiedzieli,  że  stać  ich  na  to,  by 
zawalczyć w półfinale na swoim sta-
dionie  o  pierwsze miejsce. W  grach 
półfinałowych  nasz  zespół  uzyskał 
następujące  wyniki:  w  pierwszym 
meczu  rozegranym  z Ruchem Cho-
rzów  uzyskaliśmy  wynik  2:2,  cho-
ciaż  do  przerwy  prowadziliśmy  2:0. 
W drugim meczu  z  Lechem Poznań 
wygraliśmy  1:0.  Decydował  ostatni 
mecz ze Śląskiem Wrocław, z którym 
wygraliśmy  3:1.  Tym  zwycięstwem 
Wierzyca  zapewniła  sobie  pierwsze 
miejsce  w  półfinale  i  awansowała 
do  upragnionego finału. Należy  do-
dać,  że  w  starogardzkim  półfinale 
grali  późniejsi  reprezentanci  Polski. 
W Ruchu Chorzów Krzysztof Warzy-
cha, W Śląsku Wrocław Andrzej Rudy 
i  Jarosław  Jedynak, w Lechu Poznań 
Dariusz  Skrzpczak.  Byliśmy  gospo-
darzami tych półfinałowych spotkań. 
W  każdym meczu  dopingowało  nas 
ponad 3 tys. kibiców. W drugiej gru-
pie półfinałowej  1. miejsce zajął ŁKS 
Łódź, z którym Wierzyca spotkała się 
w finale mistrzostw Polski juniorów. 
Pierwsze spotkanie finałowe roze-
graliście w Łodzi. Zakończyło się ono 
wynikiem 2:2. 
Tak.  Pierwszy  finałowy  mecz  miał 
dramatyczny przebieg. ŁKS z trzema 
zawodnikami  grającymi  w  pierw-
szoligowym  zespole  oraz  czterema 
reprezentantami  Polski  juniorów 
uważany  był  za  zdecydowanego  fa-
woryta.  Tymczasem  zespół Wierzy-
cy nie przestraszył  się  tych nazwisk 
i  dopingowany  przez  grupę  staro-
gardzkich  kibiców,  którzy  do  Łodzi 
przyjechali  trzema  autokarami  oraz 
samochodami  prywatnymi  pod-
jął walkę. Spotkanie stało na bardzo 
wysokim  poziomie  i  prowadzone 

było  w  szybkim  tempie.  Akcje  to-
czyły się raz pod jedną, raz pod drugą 
bramką. Do  przerwy  spotkanie  było 
wyrównane,  a  najlepszy  okres  gry 
nasz  zespół  miał  w  pierwszych  25 
minutach i w 10 ostatnich. Spotkanie 
mógł rozstrzygnąć na swoją korzyść. 
Prowadziliśmy  2:0.  Bramki  strzelili 
Jarek  Perron  i  Darek  Byczyński.  Po 
kontrze wyprowadzonej przez Darka 
Patyka na pięć minut przed końcem 
spotkania oddany został strzał w po-
przeczkę.  Po  zdobyciu  przez  zespół 
Wierzycy na początku drugiej połowy 
drugiej bramki, ŁKS postawił wszyst-
ko na jedną kartę i uzyskał przewagę. 
Nasi obrońcy nie upilnowali szybkich 
napastników  gospodarzy  i  strzelając 
dwie bramki ŁKS doprowadził do re-
misu. Ostatecznie mecz w Łodzi za-
kończył się wynikiem 2:2.

Drugi mecz finałowy też nie był ła-
twy. Piłkarze grali w strugach desz-
czu. Byliście o  krok od zwycięstwa. 
Jak czuł się Pan jako trener „srebrnej 
drużyny”? 
Zaskoczyła nas  ta  pogoda. Nie  byli-
śmy na nią przygotowani. Nas zespół 
był  bardzo  techniczny.  Tam  piłka 
chodziła „od nogi do nogi”. Wiado-
mo, że opady deszczu spowodowały, 
że  piłka  była  ciężka,  murawa  śliska 
i  nie  wychodziło  to  tak,  jak  gdyby 
tego deszczu nie było. Grało  się zu-
pełnie  inaczej.  Myślę,  że  gdyby  nie 
opady, wynik meczu byłby  inny. Na 
pewno nie padłaby ta bramka na 2:1 
dla  ŁKS-u.  Bramkarzowi  piłka  wy-
padła  z  rąk.  Gdyby  była  sucha,  na 
pewno by ją wyłapał i nie byłoby żad-
nego problemu. Zresztą na odprawie 
przedmeczowej mówiłem mu:  „Pa-
miętaj Jarek, że pada deszcz. Piłka bę-

dzie mokra i ciężka. Nie łap jej. Wybi-
jaj i to oburącz”. No niestety, stało się 
inaczej. Zostało wtedy tylko 8 minut 
do  końca  i  już  bylibyśmy mistrzem 
Polski.  Ta  bramka wpadła  tuż  przed 
końcem meczu i to z dalszej odległo-
ści.  Na  wyjeździe  zremisowaliśmy 
2:2,  a mieliśmy  o  jedną  bramkę  na 
naszym koncie więcej. Wynik 1:1 wy-
starczyłby  w  zupełności.  Pamiętam 
jak mówiłem wtedy sam do siebie: „8 
minut do końca. Muszą wytrzymać.” 
I stała się tragedia. Zarządzona zosta-
ła dogrywka, która przyniosła wynik 
0:0,  no  i  karne. W  rzutach  karnych 
przegraliśmy 4:3. Rzuty karne wyko-
rzystali: Jacek Żurek, Zdzisław Grzo-
na i mój syn Adam Jankowski. Dwóch 
karnych nie strzelili: Darek Byczyński 
i Mariusz Eschenbach. To zawsze byli 
stali  wykonawcy  rzutów  karnych. 
Z ich strony nigdy wcześniej nie było 
ani jednego „pudła”. W tym deszczu, 
na mokrym  terenie  po  prostu  im  to 
nie wyszło. I przez te karne przegra-
liśmy finałowy mecz. W szatni płakali 
wszyscy. Łącznie ze mną. Leciały nam 
łzy jak grochy. Wszyscy nas pocieszali. 
Redaktor Tomasz Zimoch powiedział 
do mnie: „Panie Kazimierzu, zdobycie 
tytułu wicemistrza to też jest sukces”. 
Ale nas to bolało, bo byliśmy tak blisko 
mistrzostwa Polski. 

Jak wyglądała Wasza droga do suk-
cesu? W jaki sposób zbudował Pan tę 
drużynę? 
Zalążek  starogardzkiego  wicemi-
strza  Polski  juniorów  starszych  po-
wstał w 1976 r. Kiedy do trenujących 
w miejscowym Stoczniowcu  tramp-
karzy  doszła  grupa  uzdolnionych 
10-11-latków ze Szkoły Podstawowej 
nr 4 w Starogardzie Gdańskim – Da-

rek  Byczyński,  Jacek  Żurek,  Darek 
Kaszubowski, Jarek Łepek, Jarek Per-
ron,  mój  syn  Adam  Jankowski.  Od 
tego roku rozpoczęła się budowa ze-
społu, który uczestniczył we wszyst-
kich szczeblach rozgrywek młodzie-
żowych:  trampkarzy  młodszych, 
starszych  oraz  juniorów  młodszych 
i  starszych.  W  rozgrywkach  staro-
gardzkiej  grupy  trampkarzy  młod-
szych i starszych byli zespołem nie do 
pokonania. Wygrywali mecz za me-
czem. Zespół ten prowadziłem przez 
7  lat,  bez  przerwy.  Ten  czas  zrobił 
swoje.  Zawodnicy  mieli  świetne 
przygotowanie  techniczne.  Dosko-
nale się rozumieli, ale przede wszyst-
kim byli to chłopcy o niesamowitym, 
wrodzonym  talencie. Cechowała  ich 
szybkość i waleczność. To była cięż-
ka praca. Przez te 7 lat straciłem dużo 
zdrowia  i nerwów, co odczuwam do 
dzisiaj. Nasz sukces był tym większy, 
że nie zawsze mieliśmy dostatecznie 
dobre warunki do  treningów. Grali-
śmy na przykład w szkole, na boisku 
o wymiarach do siatkówki, na słyn-
nym  starogardzkim  Wembley  przy 
Domu  Socjalnym  [dzisiejszy  Park 
Nowe Oblicze przy SCK – przyp. red.], 
czy na kocborowskim boisku, którym 
brakowało  trochę  do  prawdziwych 
stadionów.  Zdobycie  wicemistrzo-
stwa  Polski  juniorów  przez  zespół 
Wierzycy  Starogard  skomentować 
można  na  koniec  jednoznacznie. 
Sukces  ten  osiągnięty  został  przede 
wszystkim  dzięki  sumiennej  pracy 
całego  zespołu  na  treningach.  Po-
niesiony  przez  chłopców  trud  nie 
poszedł na marne. Ich wysiłek został 
nagrodzony. Zasłużyli  na  to,  ponie-
waż walczyli zacięcie i z niesłychaną 
wprost ambicją.    
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31. Bieg Kociewski 
z Polpharmą

Zapraszamy do udziału w wyjąt-
kowym wydarzeniu  sportowym 

jakim jest 31. Bieg Kociewski z Pol-
pharmą. Impreza odbędzie się w nie-
dzielę 8 października w Starogardzie 
Gdańskim. Tegoroczna edycja biegu 

Wśród  pań  najwięcej  kilome-
trów  nakręciły: Monika Kur-

kowska-Firyn 2456 km –  I miejsce, 
Iwona Jurkiewicz-Pisarska 2002 km 
– II miejsce, Jolanta Olejnik 1204 km 
– III miejsce
Najlepsi okazali się panowie: Janusz 
Byczyński 4350 km – I miejsce, Ma-
teusz  Lewandowski  3787  km  –  II 
miejsce,  Łukasz  Kowalewski  3427 
km – III miejsce.
Sponsorami  nagród  w  tegorocznej 
rywalizacji  były  Zakłady  Farma-
ceutyczne  Polpharma,  TBS  Ziemi 
Kociewskiej  oraz  klub Neptun Gym 
Fitness. Partnerem wydarzenia Sto-
warzyszenie Rekord.
Prezydent miasta Janusz Stankowiak 
podziękował za tak aktywne włącze-
nie się w akcję, wręczył medale, dy-
plomy i upominki.
Wszyscy nagrodzeni otrzymali rów-
nież vouchery na  zakupy do  sklepu 
sportowego  ufundowane  przez  na-
szych tegorocznych sponsorów. 
Pracownicy  i  sympatycy  naszych 
sponsorów  również  dołożyli  swoje 

Podsumowanie akcji
Po  aktywnie  spędzonych  na  rowerach  30  dniach 
czerwca przyszedł czas na podsumowanie lokalnych 
zmagań o Puchar Rowerowej Stolicy Polski. W tym 
roku nasi rowerzyści wykręcili prawie 124.000 kilo-
metrów. Tym samym pobiliśmy ubiegłoroczny dy-
stans o około 6000 km. Tegoroczny wynik uplasował 
nas na 12 pozycji.

cegiełki  do  akcji.  Grupa  Polpharma 
przejechała  9166  kilometrów,  TBS 
1639  km  a  klubu Neptun  Gym  Fit-
ness  pokonała  dystans  4349  km. 
Najbardziej  zaangażowaną  szko-
łą  był  Zespół  Szkół  Zawodowych 
w  Starogardzie.  Społeczność  szkoły 
wykręciła  8003  kilometry!  Pamiąt-
kowy Puchar Prezydenta Miasta trafi 
do szkoły już we wrześniu. 

Zawody  rozgrywały  się  w  trzech 
kategoriach  wiekowych:  junior 

młodszy,  junior  oraz  senior.  Łucz-
nicy  konni  podczas  trzydniowych 
zmagań startowali na trzech różnych 
torach.
Mistrzem  Polski  w  kategorii  senior 
został  Wojciech  Osiecki,  obecny 
Mistrz  Europy,  wicemistrzynią  zo-

Konkurowali w zawodach 
łucznictwa konnego
Najlepsi łucznicy konni w Polsce zawitali w dniach 4-6 
sierpnia do Stada Ogierów w Starogardzie Gdańskim. 
Wszystko za sprawą Mistrzostw Polski w Łucznictwie 
Konnym, których organizatorem było Starogardzkie 
Bractwo Rycerskie. 

stała  Anna  Sokólska,  wielkokrotna 
Mistrzyni  Polski,  drugą  wicemi-
strzynią Natalia Koprowska.
Najlepszy w  kategorii  junior  okazał 
się  Sebastian  Prokop, wicemistrzy-
nią została Alicja Dryl a drugą wice-
mistrzynią Ewa Balicka.
Tytuł Mistrza Polski w kategorii  ju-
nior  został  przyznany  Zuzannie 

Cholewczuk, wicemistrzynią została 
Maria  Derebecka  a  drugą  wicemi-
strzynią Maja Prabucka.
Na najlepszych w klasyfikacji gene-
ralnej  czekały  nagrody  finansowe 
oraz nagrody rzeczowe dla zwycięz-
ców  klasyfikacji  na  każdym  torze. 
Nagrody  wręczali  między  innymi 
prezydent miasta Janusz Stankowiak 
oraz  jego  zastępca Maciej  Kalinow-
ski.
Chętni  mogli  postrzelać  z  łuku  na 
drewnianym  koniu  rzeczywistych 
rozmiarów,  wybić  średniowiecz-
na  monetę  i  dobrze  zjeść.  Nie  za-
brakło  również  pokazów  walk  ry-
cerskich  oraz  rycerskiej  wioski. 
Dodatkową  atrakcją  były  również 
zawody  hobby  horse.  Na  trawia-
stym  padoku  rozegrane  zostały 
konkursy skoków przez przeszkody. 
Miasto  wsparło  organizację  zawo-
dów  w  ramach  inicjatywy  lokalnej 
kwotą 3 000 zł.  

Krystian  znalazł  się  też  na  1. 
miejscu w kategorii U18 -76 kg 

w  rankingu  Polskiej  Unii  Karate  – 
Polskiego  Związku  Sportowego.  28 
sierpnia  tych  sukcesów  Krystiano-
wi oraz  jego trenerowi, którym jest 
Tadeusz  Kuzioła  pogratulował  Pre-
zydent Miasta Starogard Gdański Ja-
nusz Stankowiak.
–  Panie  Krystianie,  spotkania  z  ta-
kimi osobami jak Pan zawsze są dla 
mnie  ogromną  przyjemnością.  Po-
dziwiam  Pana  pracowitość  i  kon-
sekwencję,  z  jaką  już  od  dłuższego 
czasu sięga Pan po coraz ważniejsze 
trofea.  Udowadnia  Pan,  że  jak  na 

Brązowy medal 
Krystiana Krajnika
Starogardzianin  Krystian  Krajnik,  zawodnik  Kara-
te Klub SHUTO Starogard Gd. BioFeed Bonus Karate 
Team zdobył brązowy medal Mistrzostw Polski w ka-
tegorii kumite chłopców U21 - 75 kg. 

Starogard  przystało  „Tu  rodzą  się 
gwiazdy”  –  powiedział  Prezydent 
Miasta Janusz Stankowiak. 
– Nie wiem kiedy to minęło, ale ka-
rate trenuję już od ok. 9 lat. Od za-
wsze  sprawiało mi  to  dużo  radości, 
ale teraz już wiem, że jeżeli wszystko 
będzie się wciąż tak pomyślnie ukła-
dało,  to  chciałbym  związać  z  tym 
swoją przyszłość. Myślę o tym bar-
dzo  poważnie  –  zadeklarował  Kry-
stian Krajnik. 
– Tak naprawdę kluczowe znaczenie 
ma  samodyscyplina.  To,  że  trener 
powie mi co i jak mam zrobić, to jest 
jedno,  ale  ja  sam muszę  chcieć. Na 

siłę nic by się nie udało – dodał Kry-
stian. 
– Jestem bardzo dumny z Krystiana. 
Kiedy  trenuje  się  dzieci,  w  jakimś 
momencie  niektóre  dają  się  bar-
dziej zapamiętać. Widać, że drzemie 
w nich talent i że naprawdę chcą tre-
nować karate. Jednym z takich dzieci 
jeszcze  nie  tak  dawno  był  właśnie 
Krystian. Dzisiaj mogę go młodszym 
zawodnikom  stawiać  za wzór.  Bar-
dzo często mówię: „Nie wiesz jak to 
zrobić? Nie umiesz? Nie da  się?  Idź 
do  Krystiana.  On  Ci  pokaże.  Spójrz 
jak robi to Krystian” – mówił trener 
Tadeusz Kuzioła.  

przyniesie wiele emocji i adrenaliny, 
ponieważ  na  starcie  stanie  aż  400 
biegaczy!  To  doskonała  okazja,  aby 
zmierzyć  się  z  najszybszą  trasą  na 
Kociewiu.Zapisy na stronie elektro-
nicznezapisy.pl  
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Przedstawiciele pomorskich Stra-
ży  Gminnych  i  Miejskich  spo-

tkali się w sali konferencyjnej Hotelu 
Strzelnica. Gości przywitali Krystyna 
Kwidzińska-Kulas  -  Prefekt  Straży 
Gminnych  i  Miejskich  Wojewódz-
twa  Pomorskiego  oraz  Prezydent 
Miasta  Starogard  Gdański  Janusz 

O współpracy Policji 
ze Strażami Miejskimi
24  sierpnia  w  Starogardzie  Gdańskim  odbyła  się 
konferencja  strażników  gminnych  i miejskich wo-
jewództwa  pomorskiego.  Tematem  rozmów  była 
przede  wszystkim  współpraca  Policji  ze  Strażami 
Gminnymi oraz Miejskimi dla ochrony bezpieczeń-
stwa i porządku publicznego.

17 sierpnia  do  miasta  partner-
skiego  Borysławia  z  miasta 

Starogard Gdański przyjechał trans-
port  z  darami  dla  żołnierzy,  którzy 
od ponad półtora roku walczą z Fe-
deracją  Rosyjską  o  wolność  Ukra-
iny.  Starogard  przekazał  im  blisko 
4  tony  żywności,  odzieży,  środków 
chemicznych  i  rzeczy  potrzebnych 
na froncie. Dary osobiście przekazał 
Prezydent  Starogardu  Gdańskiego 
Janusz  Stankowiak  –  inicjator  zor-
ganizowanej przy udziale  lokalnych 
przedsiębiorców  pomocy  humani-
tarnej.
Prezydenta Miasta i delegację, która 
mu towarzyszyła, przywitał Mer Bo-
rysławia  Igor  Jaworski. Powitały  ich 
również  dzieci,  które  na  przełomie 
stycznia i lutego br. za sprawą Huf-
ca  ZHP  Kwidzyn  i  starogardzkiego 
magistratu  spędziły  ferie  zimowe 
w  Gdańsku.  Przywiezione  dary  zo-
stały  natychmiast  przekazane  żoł-
nierzom.
Delegacja  z  miasta  Starogard  spę-
dziła w Borysławiu dwa dni. Była to 
okazja  do  zacieśnienia  siostrzano
-braterskich  stosunków  i  doświad-
czenia realności toczącej się w kraju 
wojny.
-  Nie  czułem  lęku  przed  wyrusze-

Ukraińscy żołnierze odebrali dary
Wyprawa Prezydenta Miasta Starogard Gdański z pomocą humanitarną na Ukrainę zakończyła się sukcesem. 
Zakupione i zebrane dary trafiły do żołnierzy. Śpiwory, karimaty, latarki, powerbanki, nożyce taktyczne, środ-
ki chemiczne, bielizna i żywność – blisko 4 tony o wartości prawie miliona hrywien, czyli ok. 100 tys. zł. Była 
to też pierwsza wizyta włodarzy Starogardu w partnerskim mieście Borysław.

niem na Ukrainę. Decyzję o udziale 
w tym humanitarnym konwoju pod-
jąłem  świadomie.  Partnerstwo  na-
szych miast jest stosunkowo młode, 
bo mija dokładnie rok od podpisania 
porozumienia.  Zważywszy  jednak 
na  to, w  jakiej  sytuacji  znajduje  się 
Ukraina,  myślę,  że  ważną  rzeczą 
jest,  by  pokazywać  taką  postawę, 
która  wskazuje  na  to,  że  jesteśmy 
partnerem prawdziwym z krwi i ko-
ści, który potrafi wspierać w trudnej 

sytuacji – powiedział prezydent mia-
sta Janusz Stankowiak.
Prezydent  odwiedził  Borysławską 
Miejską  Radę.  Spotkał  się  z  Prze-
wodniczącym  Rady  i  radnymi.  Od-
wiedził aptekę – muzeum Jana Zeha, 
który  z  Ignacym  Łukaszewiczem 
wynalazł  naftę.  Wysłuchał  histo-
rii  wydobycia  ropy  naftowej,  którą 
zresztą w Borysławiu wydobywa się 
do  dzisiaj.  Pomodlił  się  za  szybkie 
zakończenie  wojny  w  zabytkowym 

na  wszystkie  potrzeby,  jakie  zgłosi 
Mer  Borysławia,  którym  będziemy 
w  stanie  sprostać.  Mam  nadzieję, 
że  ta  wojna  wkrótce  się  skończy. 
Czas  pokoju  pozwoli  nam  rozwinąć 
współpracę na polu społecznym, go-
spodarczym,  kulturalnym  czy  wy-
miany młodzieżowej z korzyścią dla 
obu miast. Liczy się tylko to, aby ta 
wojna  jak naszybciej się zakończyła 
- dodał prezydent Starogardu Gdań-
skiego.
Jeszcze  raz  dziękujemy  starogardz-
kim  przedsiębiorcom  –  firmom: 
EGA, POLMET, Dak-Bud, Gama Sp. 
z  o.o.,  BROKER,  GREGOR-TRANS, 
EUROBUD, Akomex oraz Kurkowe-
mu Bractwu Strzeleckiemu. Dzięku-
jemy  Ochotniczej  Straży  Pożarnej, 
Marcinowi Kurowskiemu i urzędni-
kom, którzy tak ochoczo zaangażo-
wali  się w przygotowanie darów do 
transportu.  

kościele  greckokatolickim,  w  któ-
rym obecnie znajduje się 1040 reli-
kwii  świętych.  Przespacerował  się 
po  parku.  Zobaczył  pomnik  Adama 
Mickiewicza oraz wspiął się na wieżę 
widokową, z której przy dobrej po-
godzie można zobaczyć polskie góry. 
Był  też  świadkiem  ogłaszania  i  od-
woływania alarmów przeciwrakieto-
wych, które rozbrzmiewały wyciem 
syren kilka razy na dzień.
Podczas  oficjalnego  spotkania 
w Urzędzie Mer Borysławia serdecz-
nie  podziękował  wszystkim  dar-
czyńcom i osobom zaangażowanym 
w przygotowanie darów i transport.
-  Bez  waszej  pomocy,  bez  pomo-
cy z Polski i całej Europy nas już by 
nie było, dlatego jesteśmy wdzięcz-
ni.  Pomoc,  którą  nam  ofiarujecie, 
utwierdza  nas  w  przekonaniu,  że 
podobnie jak my, wierzycie w nasze 
zwycięstwo. Bardzo Wam za to dzię-
kujemy - powiedział Mer Borysławia 
Igor Jaworski.
Prezydent  zapewnił  władze  miasta 
Borysławia, że Starogard jest gotowy 
nieść pomoc, jeśli tylko będzie taka 
potrzeba.
- To nie jest pierwszy transport z da-
rami, który miasto Starogard zorga-
nizowało. Będziemy dalej  reagowali 

Stankowiak  i  jego zastępca Tadeusz 
Błędzki. Podczas spotkania Grzegorz 
Mitura  –  Komendant  KPP w  Staro-
gardzie  Gdańskim  omówił  zakres 
i  sposób współpracy Policji ze Stra-
żami Gminnymi oraz Miejskimi dla 
ochrony bezpieczeństwa i porządku 
publicznego.

Poruszono  również  m.in.  tematy 
takie, jak nieprawidłowości w funk-
cjonowaniu Straży Gminnych i Miej-
skich w świetle prowadzonych kon-
troli  przez  Komendę  Wojewódzką 
Policji w Gdańsku, które przedstawił 
Michał  Ogonowski  – młodszy  aspi-
rant  KWP  w  Gdańsku;  omówiono 

także  zakres  i  sposób  współpracy 
Policji ze Strażami w Województwie 
Pomorskim, a także problem niele-
galnych wysypiska śmieci, o których 
opowiadał Naczelnik Wydziału Śro-
dowiska – Sebastian Brauer.
Na  konferencji  odbyło  się  też  uro-
czyste  nadanie  Krzyża  za  Zasługi 

oraz wręczenie Dyplomów Uznania. 
Krzyż    Zasługi    za  wieloletni  staż 
pracy i działania na rzecz dobra oraz 
bezpieczeństwa  społeczności  lokal-
nej,  ochronę  porządku  publicznego 
i wzorową pracę otrzymali: Tomasz 
Dusza  Komendant  Straży  Miejskiej 
w  Sopocie,  Robert  Czekajski  Ko-
mendant    Straży  Miejskiej  w  Kwi-
dzynie,  Mirosław  Iljin  Inspektor  
Straży Miejskiej w Kwidzynie. 
Dyplomy  uznania  trafiły  do  Piotra 
Bruskiego  –  Zastępcy  Komendanta 
Straży Miejskiej w Kościerzynie oraz 
Tadeusza Szuta – Starszego Inspek-
tora Straży Miejskiej w Kościerzynie.
Zwieńczeniem rozmów było podsu-
mowanie przebiegu wydarzenia pn. 
„Bezpieczne  Wakacje”  zorganizo-
wanego dla dzieci przez Straże Miej-
skie  Województwa  Pomorskiego 
oraz wprowadzenie do wrześniowej 
akcji „Bezpieczna droga do szkoły”.  
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tu wpisz swoje imię i nazwisko

Regulamin konkursu dostępny jest na stronie starogard.pl w zakładce „Komunikaty z urzędu”.  

Do wygrania zestaw 
miejskich gadżetów. 
Zwycięzców ogłosimy 
w kolejnym wydaniu 
„Starogardzkiego 
Ratusza”. 

Klub Radnych „Nasz Starogard” – w każdą środę w godz. od 15:00 do 16:00 w Urzędzie Miasta, 
pok. 108.
Klub Radnych „Prawo i Sprawiedliwość” – w każdą środę w godz. od 15:30 do 16:30 w biurze 
poselskim posła Kacpra Płażyńskiego w Ratuszu Staromiejskim.
Klub Radnych „Koalicja Obywatelska” – w każdy czwartek w godz. od 16:30 do 18:00 w Biurze 
Poselskim Posła na Sejm RP Sławomira Neumanna, ul. Kilińskiego 11. Można też umawiać się 
telefonicznie pod numerem Biura Rady Miasta 58 530 60 25.

Przewodnicząca 
Rady Miasta

Anna 
Benert

pełni dyżur w każdą środę w godz. od 15:30  
do 16:30 w Urzędzie Miasta, pok. 108

Rada Miasta Starogard Gdański

Dyżury radnych

LX sesja Rady Miasta 28 czerwca 2023 roku

Aby wziąć udział w konkursie należy rozwiązać zagadkę i wypełniony 
kupon dostarczyć do Urzędu Miasta do pokoju 121 osobiście lub wy-
syłając jego zdjęcie na adres: konkurs@um.starogard.pl od 5 do dnia 
15 września 2023 r. 

Trzy pierwsze miejsca w konkursie z ostatniego wyda-
nia „Starogardzkiego Ratusza” zajęli: Agnieszka Cza-
plewska, Rafał Pniewski i Diana Gdaniec.
Gratulujemy i zapraszamy po odbiór nagród od 5 do 
15 września do pokoju 121 w Urzędzie Miasta.

Tym razem połączcie znanych starogardzian z ich ak-
tywnościami.

Podjęte uchwały:

1.  Uchwała  w  sprawie  udzielenia  pomocy  rzeczowej  społeczności  lokalnej  partnerskiego 
miasta Borysław w Ukrainie;
2. Uchwała w sprawie zmian w budżecie Gminy Miejskiej Starogard Gdański na 2023 rok 
(zmiana 6);
3. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miej-
skiej Starogard Gdański na lata 2023-2036 (zmiana 6);
4. Uchwała w sprawie uzyskania opinii Zarządu Powiatu Starogardzkiego w związku z za-
miarem zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich przebiegu;
5. Uchwała w sprawie powierzenia PUK „STARKOM” Sp. z o.o. z siedzibą w Starogardzie 
Gdańskim  wykonywania  zadań  własnych  z  zakresu  zapewnienia  dzieciom  i  młodzieży 
z niepełnosprawnościami, mieszkańcom Gminy Miejskiej Starogard Gdański, bezpłatnego 
transportu i opieki w czasie przewozu;
6. Uchwała w sprawie nadania imienia Miejskiemu Przedszkolu Publicznego Nr 3 w Staro-
gardzie Gdańskim;
7. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości wskaźników procentowych określających wyso-
kość dodatku mieszkaniowego;
8. Uchwała w  sprawie  przedłużenia  terminu  rozpatrzenia  petycji  dotyczącej  rozwiązania 
problemu ubóstwa menstruacyjnego poprzez zapewnienie bezpłatnego dostępu do  środ-
ków higieny osobistej w placówkach oświatowych prowadzonych przez Gminę Miejską Sta-
rogard Gdański;
9. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Prezydenta Miasta Starogard Gdań-
skim.
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Zgony

Zachęcamy do śledzenia oficjalnych kanałów informacyjnych miasta, gdzie zawsze znaleźć można rzetelne informacje. Bądź na bieżąco! 

INFORMACJE

Irena Hartuna l. 83 
Bernard Kuchta l. 79 
Eugenia Klawiter l. 90 
Andrzej Damps l. 54 
Karol Rosani l. 35 
Jadwiga Lamek l. 86 
Barbara Kwaśniewska l. 67 
Janina Łasica l. 98 
Hanna Wiśniewska l. 66 
Feliks Matras l. 79 

Paweł Chyła l. 84 
Zenon Chabowski l. 70 
Maria Gołombiewska l. 87 
Wioleta Gwizdała l. 46 
Czesław Etmański l. 79 
Maria Drost l. 76 
Mariusz Behrendt l. 60 
Wanda Romanowska l. 93 
Bogdan Szamrowicz l. 75 
Wacław Gudalewski l. 86 
Zdzisław Igła l. 75 
Gerhard Petka l. 83 

Bożena Bielecka l. 66 
Lech Kowalczyk l. 77 
Grzegorz Seibert l. 55 
Jerzy Kulikowski l. 63 
Elżbieta Kowalska l. 62 
Janusz Jasiński l. 50 
Zyta Ługowska l. 88 
Krystyna Węglikowska l. 78 
Kazimierz Bednarek l. 68 
Irena Wosińska l. 91 
Gabriela Koleczka l. 74 
Halina Stywa l. 75 

Helen Zdrojewska l. 88 
Barbara Olender l. 70 
Mirosława Bogulska l. 67 
Bogusław Karpiński l. 68 
Marcin Krawczyk l. 39 
Romuald Popieliński l. 90 
Eleonora Brud l. 87 
Krystyna Bukowska l. 81 
Andrzej Zawodziński l. 72 
Cecylia Truchlinska l. 79 
Jadwiga Maczkowska l. 70 
Ryszard Mroziński l. 89 

Janina Marszalec l. 85 
Maria Cybula l. 89 
Franciszek Wojtaś l. 86 
Ewa Stolc l. 71 
Roman Petka l. 76 
Genowefa Zellmann l. 96 
Urszula Rosani l. 81 
Helena Brauer l. 86 
Anna Świerz l. 71 
Stanisław Czarnota l. 79 
Marek Benert l. 56 
Zenon Gembiak l. 78 

Jadwiga Leda l. 92 
Dariusz Iwicki l. 53 
Czesław Szyc l. 75 
Mieczysław Kottlewski l. 62 
Aria Orłowska l. 77 
Zbigniew Bartnicki l. 71 
Adam Kottlewski l. 56 
Liliana Kickmunter l. 70 
Antoni Gzella l. 68

OBWIESZCZENIE

Prezydent Miasta Starogard Gdański, na podstawie art. 17 ust. 2 pkt 3 ustawy z dnia 9 października 2015r. o rewitalizacji, zaprasza mieszkańców do wzięcia udziału w konsultacjach społecznych projektu Gminnego 
Programu Rewitalizacji, które odbędą się w dniach 30 sierpnia – 29 września 2023r.

Formy konsultacji projektu Gminnego Programu Rewitalizacji:
1. Uwagi i opinie dotyczące projektu programu rewitalizacji należy przesyłać  na adres rewitalizacja@um.starogard.pl. lub składać pisemnie w Biurze Obsługi Klienta Urzędu Miasta ul. Gdańska 6, w terminie od 30 
sierpnia do 29 września 2023r.
2. Spacer studyjny po obszarze rewitalizacji – 31 sierpnia, początek od godz. 1700, sprzed wejścia do budynku Ratusza.
3. Spotkanie warsztatowe w dniu 18 września 2023r. w budynku Społecznego Centrum Wsparcia Rodziny przy ul. Kościuszki 65, o godz. 1700.
4. Konsultacja projektu Gminnego Programu Rewitalizacji przez: Społeczną Radę ds. Osób Niepełnosprawnych, Starogardzką Radę Sportu, Radę Seniorów Gminy Miejskiej Starogard Gdański, Młodzieżową Radę 
Miasta, Radę Gospodarczą, Starogardzką Radę Kultury, Komitet Rewitalizacji.

Projekt Gminnego Programu Rewitalizacji będzie od 30 sierpnia 2023r. dostępny w Wydziale Planowania i Urbanistyki Urzędu Miasta, pok. 208 oraz na stronie miasta: https://bip.starogard.pl/m,345,ogloszenia.html 

               Prezydent Miasta Starogard Gdański
                Janusz Stankowiak

Drodzy  Mieszkańcy,  jeże-
li  zauważycie  na  terenie 

naszego  miasta  takie  składo-
wisko  prosimy  o  niezwłoczny 
kontakt z Wydziałem Ochrony 
Środowiska  pod  nr  tel.  58  56 
137  78  w  godzinach  pracy,  tj. 
w poniedziałki, wtorki i czwart-
ki w godz. 7:30 – 15:30, w środy 
w godz. 7:30 –  17:00, w piątki 
w godz. 7:30 –  12:00. W sytu-
acjach nagłych prosimy o kon-
takt ze Strażą Miejską pod nr tel. 
986 lub do dyżurnego pod nr tel. 
58 530 60 95 lub 58 530 60 96.  

Widzisz – reaguj!
27 lipca w życie weszło zarządzenie Prezy-
denta Miasta Starogard Gdański w sprawie 
powołania Zespołu do sprawdzenia terenu 
Gminy  Miejskiej  Starogard  Gdański  pod 
względem  występowania  nielegalnych 
składowisk  odpadów,  w  tym  szczególnie 
odpadów niebezpiecznych.

Pomoc dla mieszkańców miasta

Sylwia Ossowska – Pełnomoc-
nik Prezydenta ds. Organizacji 
Pozarządowych.  Środki  i  po-
moc  w  pisaniu  wniosków  na 
działania  społeczne,  w  tym 
działania  na  rzecz  osób  nie-
pełnosprawnych  –  w  ramach 
funkcjonujących  funduszy: 
inicjatywa  lokalna,  „Pozy-
tywne  wsparcie”;  przeka-
zywanie  informacji  o  bieżą-
cych  naborach.  Józef  Gerigk 
–  przedstawiciel  Polskiego 
Związku  Emerytów,  Ren-
cistów  i  Inwalidów,  Zarząd 
Rejonowego  Oddziału  w  Sta-
rogardzie  Gdańskim.  Pomoc 
m.in.  rozwiązywaniu  proble-
mów  lokalnych  społeczności 

Od prawie 10 lat przy Prezydencie Miasta Starogard Gdański działa 
Społeczna Rada ds. Osób Niepełnosprawnych. Jej członkowie udzie-
lą  starogardzianom  pomocy  i  porad.  Po  raz  kolejny  przybliżamy 
Państwu czym zajmują się poszczególni członkowie Rady.

seniorów.  Związek  prowadzi 
bogatą  działalność  kulturalną 
i  artystyczną,  organizuje  za-
jęcia  sportowe,  rekreacyjne 
i rehabilitacyjne dostosowane 
do  potrzeb  i  zainteresowań 
swoich członków.
Maria  Daszkiewicz  –  przed-
stawicielka  Stowarzyszenia 
Pomocy  Rodzinie  w  Pelpli-
nie.  Pomoc  w  zakresie m.in. 
kryzysu  zdrowia  –  depresji, 
załamania, uzależnienia od al-
koholu  i  nikotyny,  przemocy 
w  rodzinie  i  przestrzeni  pu-
blicznej.
Andrzej  Borkowski  –  przed-
stawiciel  Polskiego  Związku 
Głuchych,  Koło  Terenowe 

w Starogardzie Gdańskim. Po-
moc dla osób głuchych  i nie-
dosłyszących  we  wszelkich 
sprawach  życiowych,  m.in. 
w uzyskaniu pomocy specjali-
stycznej, informacji o placów-
kach medycznych i rehabilita-
cyjnych.

Chętne osoby prosimy o kon-
takt  mailowy  na  adres:  rada.
niepelnosprawni@um.sta-
rogard.pl  lub  telefoniczny 
pod nr tel. 58 530 60 92 – Ewa 
Życzyńska, Pełnomocnik Pre-
zydenta ds. Osób z Niepełno-
sprawnością i Seniorów. 




